
مهندس محمدمهدی اســلامی در گفت وگو با خبرنگار مجله ندای حمل و نقل ریلی، لکوموتیو مورد نیاز کشــور را به طور متوســط ســالی 20 تا 25 دستگاه به صورت 

پیوسته تخمین زد. اسلامی تاکید داشت که کشور نیاز به سوله های تعمیراتی دارد. در شهرهای مختلفی  که خط آهن کشیده شده و در نقاط مختلف کشور که برنامه 

و طرح احداث خطوط آهن در نظر گرفته شــده اســت نیاز به ســوله های تعمیراتی و نیروهای متخصص تربیت شــده دارد. بخش ریلی فقط احداث ریل نیســت و همه 

جوانب در توســعه ریلی باید در نظر گرفته شــود. اســلامی در مورد این ســوال که عملکرد تیم جدید راه آهن را چگونه ارزیابی می کنید بیان کرد:  هنوز برای اظهار نظر 

در مورد کیفیت عملکرد تیم مدیریتی جدید راه آهن زود اســت و انشــاءالله بعد از یک دوره حداقل یک ســاله بتوانیم در این زمینه اظهار نظر کنیم.  امیدوارم در پی 

بازدیدهای قریب الوقوع تیم مدیریتی جدید راه آهن از ظرفیت های روز شرکت های مپنا، ایریکو، واگن پارس، پلور سبز، واگن سازی کوثر،فولاد درخشان و بسیاری از 

شرکت های تولید کننده زیرمجموعه های ریلی دوستان به این باور برسند که می توانند به لحاظ ظرفیت تولید و کیفیت و سطح دانش نیازشان را از داخل تامین کنند. 

شــرکت های تولید کننده در حوزه ریلی به عنوان بازو و همیار شــرکت راه آهن ج.ا.ا هســتند و اگر به آنها اعتماد شــود راه آهن تصمیمات اجرایی و قاطع تری در زمینه 

نحوه تامین ناوگان ریلی مورد نیاز  همســو با سیاســت های حمایت از تولید داخل نظام خواهد گرفت. در ادامه گفت وگو به مســائل و چالش های کمبود لکوموتیو در 

کشور و ظرفیت شرکت  مپنا لکوموتیو پرداخته شد که بدین شرح است:

با توجه به کمبود لکوموتیوی که در کشــور حاکم 
اســت صاحبان واگن هــای باری و مســافری نگران 
کمبود لکوموتیو و بارهای روی زمین مانده هستند 
در مقابل جنابعالی معتقد هستید که خیلی با کمبود 
لکوموتیو مواجه نیســتیم لطفا توضیحات بیشتری 

در خصوص این نظر خود بفرمایید. 
در کشــور بــه لکوموتیــو نیازمند هســتیم اما به 
واردات ناگهانی و در تعداد بالا  نیازی نداریم. بخش 
ریلی در کشور به طور متوسط و پیوسته به سالی 20 
تا 25 دســتگاه لکوموتیو نیاز دارد. اگر بررســی روی 
خرید لکوموتیو در ســالیان گذشته داشته باشیم به 
طور متوســط سالی حدود 15 لکوموتیو وارد بخش 
شــده و بیشتر نبوده اســت. 150 دستگاه لکوموتیو 
ایران ســفیر طی 12 سال گذشــته تا امروز خریداری 
شد و به طور متوسط  در مجموع ماهی کمتر از  2 
لکوموتیو می شــود. در ضمن ما لکوموتیو ســرعت 

بالا در کشور نداشتیم.
از دو ســال پیش تاکنون 60 دســتگاه لکوموتیو 
GM    و 20 دستگاه لکوموتیو آلستوم و بیش از 30 
دستگاه لکوموتیو زیمنس به علت بی پولی و کسری 

منابع راه آهن متوقف شده است .

حــدود 110 دســتگاه از لکوموتیوهــای راه آهــن 
خوابیده و ســرد شده است.در هر زمانی که بصورت 
عمــده و تعــداد بــالا لکوموتیو وارد شــبکه کردیم 
وفکــری بــه حال تعمیــر ونگهداری آنهــا نکرده ایم 
ضربات زیادی خورده ایم ونشــان داده شــده است 
کــه پــس از چند ســال بعــد برخــی از لکوموتیو ها 
منبــع قطعات یدکی برای بعضی دیگر شــده اســت 
. بــه عنوان مثال 100 دســتگاه آلســتوم وارد کردیم 
که امروز از 100 دســتگاه لکوموتیو آلســتوم حدود 
کمتر از  30 دســتگاه در سیر اســت. فرض را بر این 
بگذارید که 200 دســتگاه لکوموتیو دیگر وارد کشور 
شــود. آیــا فضــای لازم و کافی و نیــروی خبره برای 
تعمیرات وجــود دارد؟ لکوموتیوهایی که امروز در 
راه آهن موجود است مهندسان و تعمیرکاران  کاملا 
به تعمیرات آنها آشنا هستند و مشکلات تعمیراتی 
لکوموتیوهــا را می شناســند و فقط نیــاز به قطعه 
دارنــد با این حال وضعیتشــان چنین اســت . حالا 
اگــر لکوموتیوهای جدید وارد شــود چگونه خواهد 
شد  باآن تجربه بدی که قبلا از ورود لکوموتیوهای 
جدیــد بــدون در نطر گرفتن زیرســاخت های فنی و 
الزامــات آنهــا    در کشــور وجود دارد  بهــره برداری 

خواهند شد. از طرفی بر اساس ادعای خود راه آهن 
بار ترانزیتی کشــور نســبت به سالهای گذشته بیشتر 
شــده اســت که مایه افتخار اســت ونشان می دهد 
باایــن تعداد لکوموتیو کم بهــره وری لکوموتیو نیز 

افزایش داشته است.

آیا از نحوه تصمیم گیری واردات لکوموتیو روسی 
اطلاعاتــی دارید؟ چه کســانی تصمیم گیرنده در این 

زمینه بوده اند؟ 
مشــخص نیســت. مــا هیــچ اطلاعاتــی در این 
خصــوص نداریم. از همکاران شــرکت  راه آهن ج.ا.ا 
هم شــنیده ایم کــه هیچ  اطلاعاتــی ندارند و هیچ 
مشــخصات فنی در خصوص لکوموتیوهای روسی 
وارداتــی به کارشناســان داده نشــده اســت و صرفا 
بــه صــورت کلی و از طریق رســانه ها شــنیدیم 200 
دســتگاه لکوموتیو از طریق روســیه قرار اســت که 
تامین شــود. در صورتیکه وزیر صمت در جلسه ای 
که رییس ودبیر انجمن صنفی  حضور داشتند تاکید 
داشت که تا ظرفیت شرکت های داخلی برای ساخت 
لکوموتیــو تکمیل نشــود بــه هیچ عنــوان واردات 

لکوموتیو انجام نخواهد شد.

صنایع داخلی ظرفیت تولید و تامین 
لکوموتیوهای مورد نیاز کشور را دارند

گفت و  گو با مهندس محمدمهدی اسلامی اصفهانی
رییس هیات مدیره انجمن صنفی تولید کنندگان واگن، 

لکوموتیو و تجهیزات ریلی ومدیر عامل مپنا لکوموتیو
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بــا توجه به فرمایشــات جنابعالی کــه بیش از 20 
تــا 25 دســتگاه لکوموتیو در ســال نیاز نیســت آیا 
نیازی به تاسیس و سرمایه گذاری کلان شرکت مپنا 

لکوموتیو با این حجم نیاز کم در داخل بود؟
تاســیس مپنــا لکوموتیــو بــر مبنــای ســاخت 
150 دســتگاه لکوموتیو مســافری انجام شــد. زیرا 
و  نداشــتیم  پرســرعت  مســافری  لکوموتیوهــای 
شــرکت راه آهن ج.ا.ا تصمیم گرفت 150 دســتگاه 
لکوموتیــو مســافری با ســرعت 160 کیلومتر خرید 
کنــد. بــا مپنا قــرارداد منعقد شــد و شــرکت مپنا 
لکوموتیو پس از آن تاســیس شد. مطمئنا ساخت 
لکوموتیــو در داخل اقتصادی اســت و با ســاخت 
لکوموتیو ســرعت بالا دانش ســاخت وارد کشــور 
شد. 150 دستگاه لکوموتیو با پروسه ای وارد شد و 
بخش هایی از آن داخلی سازی شد. در سال هشتاد 
و نه 30 دســتگاه به صورت کامل وارد شــد و 120 
دســتگاه آن در مپنا لکوموتیو به کمک شرکت های 

داخلی ساخته شد. 

امروز ظرفیت شرکت مپنا لکوموتیو برای ساخت 
لکوموتیو چه تعداد در سال است؟

هر تعداد دســتگاه لکوموتیو که نیاز امروز باشــد 
شــرکت های داخلــی  ظرفیت ســاخت آن را دارند. 
مشــکل بزرگ اینجاســت کــه همه توجــه ویژه به 
تعداد ظرفیت ســاخت لکوموتیو دارند و هیچ کس 
به تعداد درخواستی توجه نمی کند.یعنی هیچکس 
نمی گوید باید اینقدر بسازید و به ما قرارداد بدهند 
بلکه همــه می گویند چقــدر ظرفیــت دارید.امروز 
قــراردادی بــا فــولاد مبارکه بــه تعداد 50 دســتگاه 
لکوموتیو  با مپنا لکوموتیوبسته  شده است که مقرر 
شــده طی23 مــاه لکوموتیوها تحویل داده شــود،  
فراموش نکنیم درخواست ساخت واقعی لکوموتیو 

ظرفیت شرکت را ایجاد می کند. 

یعنی اگر امروز درخواست هزار دستگاه لکوموتیو 
داشته باشید شرکت مپنا لکوموتیو توان و ظرفیت 

تولید دارد؟ 
نیاز کشور هزار دستگاه لکوموتیو نیست. ظرفیت 
وجــود دارد اما نیاز وجود ندارد. گاهی اوقات نیازها 
را آنقــدر بــزرگ در نظر می گیریم که هیچ اســتدلال 
محاســباتی و کارشناســی آن را پشــتیبانی نمی کند. 
از ابتــدا تا امروز کل راه آهن  950 لکوموتیو داشــته 
کــه 400 لکوموتیو آن خوابیده اســت. و لکوموتیو 
در ســیر امروز حدود 560 دســتگاه می باشد .با این 
تعداد ترانزیت کشــور رکورد زده است . پس مشکل 

جای دیگری است.

شــرکت مپنا آمادگی ساخت 100 تا 110 لکوموتیو 
را اعلام کرده است. از سوی دیگر صحبت از ظرفیت 
190 دستگاه لکوموتیو در سال از سوی راه آهن اعلام 
شده است؟ نظر جنابعالی در این خصوص چیست؟  
اگــر واقعــا معتقد انــد که ظرفیت 190 دســتگاه 
لکوموتیــو در ســال وجود دارد چــرا از تولید داخل 
اســتفاده نمی کنند و قرارداد بــا تولید کننده داخلی 
نمی بندنــد و برنامــه خرید لکوموتیو خارجــی  و ... 
مطرح می شــود؟ در همه جای دنیــا برای نیازهای 
اینچنینــی و در این ابعاد کارخانه جدید می ســازند 

نه اینکه مستقیما به دنبال تامین از خارج بروند.

قــراردادی 50 لکوموتیــوی کــه با شــرکت  فولاد 
مبارکه بسته شده اســت چه نوع لکوموتیوی با چه 

ظرفتی است؟ 
لکوموتیو MAP24 داخلی با توان 3 هزار اسب 

بخار است. 
چند درصــد از لکوموتیو MAP24 تولید داخل 

است؟
بیش از 73 درصدآن داخلی است.

مبنــای قیمت گــذاری لکوموتیو بر چه اساســی 
اســت؟ آیا ریال اســت یا ارزی؟ اگــر قیمت گذاری 

ارزی است لطفا دلیل آن را بفرمایید.
شرکت های متقاضی لکوموتیو تمایل دارند نرخ 
ثابت باشــد و تغییری در قیمت ها وجود نداشــته 
باشــد. بــه همیــن دلیل قیمــت ارزی را پیشــنهاد 
مــی دهنــد اما پول را به ریــال پرداخت می کنند و 
در خیلــی مواقــع تولیدکننــدگان متحمل ضرر هم 
می شوند. در کشــور قیمت فولاد، مس، آلومینیوم 
از یک سال پیش تا امروز افزایش قیمت سه برابری 
داشته است. اما نرخ ارز این مقدار افزایش نداشته 

است . و ما قطعات داخلی خود را به ریال و آن هم 
با تورم های نجومی می خریم .

بــا توجــه بــه برنامــه ســاخت لکوموتیــو آیــا 
ظرفیت کامل برای ســاخت، تعمیــرات و نگهداری 

لکوموتیوهای ساخته شده وجود دارد؟
بلــه ظرفیت کارخانه ها به گونه ای طراحی شــده 
که می توانیم ســفارش انجام شــده را بسازیم. البته 
با شــرکت های جانبی همکاری داریم که در ساخت 

قطعات  کمک قابل توجهی دارند.

آیــا نیروی هــای متخصــص همانند دهــه 60 و 
70 که برای ســاخت لکوموتیوهای الســتوم حضور 
داشــتند امــروز برای ســاخت لکوموتیوهای مپنا و 
واگــن پارس حضور دارنــد؟ آیا نیروی متخصص و 
آگاه به دانش ســاخت لکوموتیو در کشور به اندازه 

کافی وجود دارد؟
البتــه بســیاری از نیروهــای متخصــص فعــال 
در ســاخت لکوموتیوهــای آلســتوم مطمئنا امروز 
مشــغول به کار نیســتند اما برخی از آنها امروز  در 
مپنا لکوموتیو و واگن پارس و سایر تامین کنندگان 
نــاوگان مشــغول بــه فعالیت هســتند. امــروز ما 
مهندســان مجربی داریم کــه از فارغ التحصیلان و 
دانش آموختگان دانشگاه های برتر کشورمی باشند 
و  در مجموعه مپنا و واگن پارس فعالیت می کنند 
و افــراد نخبه و متخصصی  هســتند. حدود بیش 
از 350 نفــر مهنــدس نخبــه در مجموعــه داریــم. 
سیستم کنترل لکوموتیو سیستم پیچیده ایست که 
مهندســان کشــور ما توانســتند به آن دانش برسند 
و بســازند و تولیــد کنند. شــرکت مپنــا در دوره ای 
تعدادی از مهندســان را بــرای آموزش های تکمیلی 
و کســب دانش روز دنیا نیز به کشــور های اروپایی 
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فرستاد و مهندسان برای طراحی و ساخت لکوموتیو 
آموزش های لازم را نیز  آموختند. 

چــرا لکوموتیو با قــدرت موتور بیشــتر تا امروز 
تولیــد نشــده اســت؟ برخــی شــرکت ها تقاضــای 
لکوموتیو با قدرت موتور بالاتر را دارند و شاید یکی 
از دلایل اصرار به وادرات نیاز به لکوموتیو با قدرت 

موتور بالاتر است؟
دانش تولید تدریجی اســت و به اینگونه نیست 
کــه یک شــبه ایجاد شــود. در ابتدا بایــد تعمیرات 
خوب داشــته باشیم سپس مشابه سازی و طراحی 
لکوموتیــو. امــروز دانــش لکوموتیــو در کشــور به 
جایی رسیده که می توانیم طراحی و تولید کنیم. در 
آن زمــان که در کشــور در بحث طراحی و ســاخت 
لکوموتیو فعالیت آغاز شد طبق بررسی های انجام 
شده نیاز بازار و همچنین توانایی تامین قطعات از 
خارج از کشــور، لکوموتیو MAP24 با این قدرت 
موتــور بود. البته در آینده لکوموتیو MAP30 را با 
قدرت موتور 4 هزار اســب بخــار وارد بازار خواهد 

شد.

از نظر جنابعالی شرکت ها باید واردات لکوموتیو 
با حجم موتور بالاتر را انجام ندهند و منتظر تولید 

داخل شوند؟
بــه نظر نمی رســد کــه اگر امــروز شــرکتی قصد 
واردات لکوموتیــو داشــته باشــد ســریع می توانــد 
لکوموتیــو وارد کنــد؟ چند ســال ســفارش واردات 
لکوموتیــو زمــان نیــاز دارد. ورود لکوموتیوهــای 
زیمنس مسافری 160 کیلومتری حدود 5 سال زمان 
برد تا زیمنــس طراحی کرد و لکوموتیو مورد نیاز با 
شرایط  کشور ما را طراحی وتولید و وارد کشور شد.

با توجه به اینکه در ســاخت لکوموتیو در داخل 
از موتور دســت دوم 30 تا 35 ســال عمر استفاده 
می شود آیا ساخت لکوموتیو در داخل کشور صرفه 

اقتصادی دارد؟ 
بلــه صــد در صــد کــه صرفــه اقتصــادی دارد. 
کارگران و کارمندان بســیاری در این دو شــرکت از 
کنــار این تولیدات زندگی خود را می گذرانند. تولید 
شــغل شــده اســت.لکن در حال حاضــر تولیدات 
داخلــی محدود به این موتورهای بازســازی شــده 
نیســت و امــکان تحویــل لکوموتیــو بــا موتور نو 
تولیــد داخل نیز وجود دارد ولی عموم مشــتریان 
بــه دلیل مابه التفــاوت قیمت لکوموتیو با موتور 
نــو ، موتور بازســازی شــده را ترجیح مــی دهند و 

تقاضا می نمایند. 

آیــا اهمیــت ایجاد شــغل در کشــور را می توان 
عاملــی برای حمایــت از تولید کننــدگان دیگر هم 
بکار برد؟ به عنوان مثال شرکت تولید کننده چرخ 
هم همین نظر را دارد که ایجاد شــغل کرده و باید 

از آن حمایت شود. نظر جنابعالی چیست؟
بلــه قبول دارم. اگر شــرکت تولید کننده داخلی 
ظرفیــت تولید دارد ،باید حمایت شــود. به عنوان 
مثال در خصوص سیســتم ترمــز واگن که راه آهن 
ج.ا.ا تایید کرده اســت همه ظرفیت سیستم ترمز 

پر شده است. 

مشــکل دیگری که شــرکت ها در بحث واردات 
و تامیــن لکوموتیوهــای مــورد نیاز بــا آن مواجه 
هســتند بسته بودن ثبت ســفارش است. و دلیل 
این امــر را تولید کننده داخلــی می دانند. امکانش 

هست توضیح بفرمایید.
شــرکت های تولیدی موجب بســته شدن ثبت 
ســفارش واردات لکوموتیــو نشــده انــد. اینگونــه 

تصمیم گیری ها بر عهده وزارت صمت است. 

لطفــا اطلاعاتــی در خصــوص تفــاوت گارانتی 
لکوموتیوهــای  و  داخــل  تولیــد  لکوموتیوهــای 
وارداتــی بفرمایید. آنگونه که توســط کارشناســان 
گفته شــده لکوموتیوهای وارداتی چینی دوســال 
گارانتــی دارند و لکوموتیوهــای داخلی با توجه به 
دســت دوم بودن موتور یکسال گارانتی دارند. چه 
تفاوتی میان گارانتی چینی و تولید داخل هست؟

این طور نیســت، شــرکت مالک لکوموتیوی را 
مثــال می زنــم که یــک لکوموتیو چینــی خریداری 
کــرده اســت و یک ســال اســت کــه لکوموتیو با 
توجــه به اینکــه گارانتی هم داشــته امــا خوابیده 
اســت. چینی ها پشــتیبانی نکرده انــد. صرفا زمان 

ابــرازی گارانتــی مــلاک نیســت بلکــه کیفیــت و 
کمیــت خدمات دوره گارانتی نیز ملاک می باشــد. 
شــرکت  زیمنــس و آلســتوم لکوموتیــو فروخــت 
 و تــا تحریــم شــدیم فعالیت خــود را بــا ما قطع 

کردند. 

از نظــر جنابعالــی آیا لکوموتیوهایی که از ســیر 
خارج شــده و با توجه بــه اینکه قطعات زیادی از 
روی این لکوموتیوها برای تعمیرات لکوموتیوهای 
دیگر برداشــته شــده آیا امکان برگشــت به سیر را 

دارند؟ 
را  لکوموتیوهــا  نمی تــوان گفــت صدردرصــد 
می توان به ســیر برگرداند ولی می توان گفت بیش 
از  85 درصــد لکوموتیوهای خوابیــده را می توان 

به سیر برگرداند. 
کاری کــه در مپنــا برای  ســاخت لکوموتیوهای  
MAP30 ,MAP24انجــام شــده ایــن بــود کــه 
لکوموتیوهــا را از نظــر نوع قطعات مورد بررســی 
قــرار دادیم و روی ســاخت آن قطعات کار کردیم. 
و ســعی کردیم MAP30 را تا می شود با قطعات 

غیر تحریمی طراحی کنیم. 
بســیار  لکوموتیــو  نگهــداری  مقولــه  امــروز 
حائــز اهمیــت اســت. وقتی امــروز تعــداد بالای 
لکوموتیوهــای خوابیده وجــود دارد اگر لکوموتیو 
نو هم وارد شــود پس از طی زمان کوتاهی مجدد 
بــه عاقبــت ایــن لکوموتیوهــای خوابیــده دچــار 

خواهد شد 

آیا برنامه  صادرات لکوموتیو داشته اید؟ 
بــا برخــی از کشــورها در ایــن زمینــه مذاکراتی 
داشــته ایم و پیگیر موضوع هســتیم لکن تا زمان 

حصول نتیجه از اعلام اسامی آنها معذورم.
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